



Referat VVD-landsmøde den 1. marts 2025 i Horsens

Værtsforening: VV Århus

Ole Christensen fra VV Århus bød velkommen og vi sang "Hilsen til forårssolen".

1. Valg af dirigent, sekretær og 2 stemmetællere

Stampe, VV Kbh blev valgt som dirigent. Marianne Vittarp Holt, VV Frederikssund blev valgt som sekretær.

Stemmetællere: Britt Simonsen, VV Ballerup og Pia Østergaard, VV Horsens

Nellie foretog navneoplysning. I alt 15 foreninger var repræsenteret.

2. Forretningsudvalgets beretning

Nellie gennemgik sin beretning og fortalte bl.a. om VVD's nye hjemmeside og positive besøg i flere forskellige VV foreninger rundt omkring i landet. Beretning godkendt og vedhæftet.

Spørgsmål/bemærkninger til beretningen: Erling Salhauge, VV Frederikssund spurgte hvor mange VV foreninger, der har indleveret tekst om deres forening til VVD's nye hjemmeside. Nellie oplyste at det ikke engang er halvdelen af foreningerne. Ole Christensen VV Århus spurgte, om man kan lægge videoer ind på hjemmesiden.

Nellie: Ja, men helst ikke mere end 15-17 sekunders varighed.

3. Fremlæggelse og godkendelse af revideret regnskab

Peter gennemgik regnskabet. Stampe: Hvorfor fremgår enkeltmedlemmer til 0 kr.? Peter: de er sat ind under kontingent alm. medlemmer. Men med det nye regnskab vil de fremgå selvstændigt.

Erling, VV Århus: Hvordan kan bankens gebyrer løbe op i så meget (kr. 1.499)? Peter oplyste de forskellige poster, der er indeholdt i gebyret - bl.a. nødvendige ændringer i opsætning i banken.

Peter kommenterede det lille underskud under årets resultat 2024 (kr. 3.274,22) og budget 2025 (kr. 4.660).

Peter: Ikke problemer med underskud i denne størrelsesorden fordi vi har en egenkapital på kr. 61.044.

Regnskabet godkendt og vedhæftet.

4. Indkomne forslag

1. *FU foreslår: Fond til Nordvisa – 2kr. pr medlem. Er dette stadig relevant? Forslaget er en følge af en vejledende afstemning på sidste års landsmøde*

Nellie: Måske skal vi udskyde beslutning. Vi har fået dispensation til kontingent. Der er usikkerhed om kontingentet til Nordvisa på længere sigt. Skal fond droppes eller ej? Peter er med på at droppe en fond nu hvor det er så usikkert. Vi kan betale det over driften. Lone Duerlund, VV Helsingør synes vi lige så godt kan beholde kontingentbetaling, så vi har de penge. Tom Hansen, VV Helsingør oplyste at omkostning i Nordvisa er faldet bl.a. pga. online møder. Marianne, VV Ballerup: ingen grund til at pålægge Peter ekstra arbejdskraft – synes ikke det er nødvendigt – stoler på Peter. Erling VV Århus – enig. Ingen grund til at sende penge i betragtning af det lille beløb. Stampe: Er der stemning for at droppe forslaget fra FU? Vi taler ikke om at melde os ud af Nordvisa – kun at droppe oprettelse af fond. **15 stemte for at droppe forslaget**

2. *FU foreslår en tilskudsordning til visekurser - (både de eksisterende højskole- kurser på Ryslinge og Vrå højskoler og andre tilsvarende kurser). VVD yder her et tilskud på 400 kr. til hvert medlem af VV (dette gælder både medlemmer af foreninger og enkeltmedlemmer). Tilskuddet kan søges*



umiddelbart efter kurset har været afholdt - og ansøgeren skal på passende vis dokumentere deltagelse i kurset (fremsendelse af kvittering for betaling, deltagerliste eller lign) samt medlemskab af VV.

Peter: Vi vil gerne have brugt nogle af de kursusmidler vi har til kurser på Ryslinge, Vrå eller andre tilsvarende kurser. Der er hensat 23.158 i regnskabet. Skal vi give tilskud og i så fald beløbets størrelse. Thomas Kirkegaard, VV Hillerød: vi har haft Ann Marie Max Hansen på besøg med kursus om hvordan man kommer ud over rampen. Det havde været rart om vi havde haft den mulighed. Peter: Da vi var medlem af DATS havde vi en ordning, hvor man kunne søge tilskud. Men der har ikke været nogen lign. kurser eller DATS-kurser. Erling VV Fr.sund: Vi synes ikke vi skal støtte at folk tager til Ryslinge efter den behandling Bente Kure gav VVD. Vi støtter jo indirekte hvis VV medlemmer med tilskud deltager.

Nellie: Baggrund for forslaget er, at VVD ønsker at folk *selv* skal bestemme, hvor de gerne vil på kursus og *kun* på højskoler, ikke andet. Thomas K, VV Hillerød: man bør søge tilskud inden kursus og ikke efter, så vores kasse ikke løber tør. Gitte Overbjerg, VV Kalundborg: Jeg synes vi skal overveje kun at sende pengene ét sted hen. Vrå kursus gør det ikke muligt for det arbejdende folk. Ib, VV Horsens: tidspunkt for Vrå var det muliges kunst. Vrå ønsker ikke betaling for folk, der underviser og ikke får noget for det. Ib foreslår at de kan få kørselstilskud.

Nellie: Det tager vi med til FU. Stampe: Kan vi stemme for tilskud til højskolekurser? **Forslaget vedtaget med 13 stemmer for – 1 imod og 1 blank** Peter: Det gør ikke noget, at kursufonden drænes i løbet af 2 år for så er pengene givet til nogle, som gerne vil på kursus og som har betalt til det.

Stampe: kan vi stemme for tilskud på kr. 400? – **Forslaget vedtaget med 15 stemmer**

3. FU foreslår følgende ændring omkring KODA-ordningen: §6, stk 3: Ifølge gældende aftale mellem VVD og KODA er foreningerne forpligtede at betale KODA-afgift via VVD:” dette ønskes ændret til: ”Ifølge gældende aftale mellem VVD og KODA kan foreningerne vælge at Betale KODA-afgift via VVD.”

§6, stk 4: ”Såvel kontingent som KODA-afgift skal være VVD’s kasserer i hænde senest 3 uger efter opkrævningen....” ønskes ændret til: ”Såvel kontingent som evt. KODA-afgift skal være VVD’s kasserer i hænde senest 3 uger efter opkrævningen...”

Nellie: Forslaget er på baggrund af VV Kbh som har meldt sig ind i Danske Seniorer og fået en række fordele af det. Stampe: Danske Seniorer betaler Koda afgift på vores vegne. Ib: Jeg har regnet og fundet ud af, at det som lille forening måske bedst kan betale sig at betale gennem Danske Seniorer. Gitte Overgaard, VV Kalundborg: også muligt at søge under paragraf 18 tilskud (beløb til støtte af frivilligt socialt arbejde), vi har bl.a. fået et klaver. Stampe: kan der stemmes for paragraf 6 ændring: **Forslaget vedtaget med 15 stemmer for**

4. Forslag fra Visens Venner Århus

Overskrift i §4 ændres til ”Deltagelse i landsmøder” Vi foreslår at regionalmøderne afskaffes og ændres til visetræf/netværksmøder.

Erling, VV Århus: ingen grund til at Regionalmøder nævnes, når der intet står herom i vedtægterne. Erling VV Frederikssund: dårlig ide at afskaffe regionalmøder. Lige meget hvad vi kalder det. Det handler om netværk. Gitte, VV Kalundborg: Vi skal holde fast i regionalmøderne. Fin form fra sidste gang men tilføj noget socialt fællesskab om aftenen. Marianne, VV Ballerup: Dejligt at arbejde i grupper. Hvis det er svært at finde værter kan problemet tages op, hvis det opstår. Britt, VV Ballerup: Det kan stables på benene uden de store omkostninger. Peter: Mener ikke det skal stryges fra overskrift. FU bruger også regionalmøder som prøveklud for nogle af vores ideer. Afstemning: Hvor mange er interesseret i at opretholde en eller anden form for regionalmøde? **14 for og 1 imod.**



Peter: når vi nu finder ud af at der mangler en paragraf om regionalmøder i vedtægterne, vil jeg foreslå, at vi sætter os ned og ser på formulering i vedtægter til næste landsmøde. Måske den paragraf er røget ud ved en tidl. revidering af vedtægter. Forslag fra VV Vejle om at kalde det regionale møder i stedet for regionalmøder.

5. §7 Nyt stk. 2 tilføjes: Aftaler om medlemskab af foreninger eller abonnementer, der betyder økonomiske forpligtelser for VVD skal godkendes af landsmødet. Efterfølgende punkter omnummereres

Nellie: Vi har sendt adskillige mails vedr. dette (DATS) og *ingen* har svaret afvisende på udmelding. Og det er ikke meget man melder sig ind eller ud af i løbet af et år. Forslaget er en begrænsning i vores handlefrihed, og det er nogle af de næste forslag i øvrigt også. Hvis vi skal bindes på hænder og fødder, så er jeg ikke på valg.

Britt, VV Ballerup: hvis man gerne ville blive i DATS så kan man selv melde sig ind.

Stampe: hvem stemmer for/imod at medlemskab /abonnementer skal godkendes på landsmødet? **4 for – 11 imod - forslaget bortfaldet**

6. §7 stk. 3 ændres til: Hver forening har én stemme. Enkeltmedlemmer har ikke stemmeret. Ved stemmelighed bortfalder forslaget. I tilfælde af stemmelighed ved personvalg foretages lodtrækning. §7. stk. 4 Bortfalder.

Stampe – er det rigtig forstået at FU's medlemmer så ikke har stemmeret? Erling, VV Århus bekræftede. Lone, VV Helsingør: det vil svare til at MF som statsminister ikke kan stemme. Ole, VV Århus: Har jeres bestyrelsesmedlemmer en ekstra stemme til generalforsamlingen? Britt, VV Ballerup: hvilke problemer har der været? Ole: det er blot et spørgsmål om demokratisk princip.

Stampe: Hvem stemmer for at hver forening har én stemme. Enkeltmedlemmer har ikke stemmeret. Ved stemmelighed bortfalder forslaget. **6 stemte for og 9 imod – forslaget bortfaldt**

- a. Forslag: "Paragraf 7 stk. 4 bortfalder" – giver ingen mening da foregående blev nedstemt

7.Genindmeldelse i DATS og dermed AKKS.

Nellie: hver forening kan selv melde sig ind i DATS men ikke i AKKS. Vi har været i kontakt med AKKS om at blive associeret medlem. Det koster ca. kr. 500 årligt. Ole, VV Århus: Vi synes vi skal optages i AKKS som associeret medlem for ca. kr. 500 årligt.

Britt, VV Ballerup: Har nogen brugt det til noget, søgt penge, etc.? Erling VV Århus: Er det ikke nok at der er et potentiale? Nellie: Jeg har talt med Dorte Birch. Hun siger, at visen var meget klemt, det handlede mere om teater og kor. Marianne, VV Ballerup: inden vi stemmer, er der en, som melder sig som bindeled mellem AKKS og den enkelte forening. Erik VV Furesø: kan man ikke spørge om FU vil tage den post?

Afstemning: Skal vi melde os ind i DATS med det formål at blive medlem af AKKS: **For stemte 4 – Imod stemte 11. Forslaget bortfaldet**

Forslaget bortfaldet

Stampe: vi skal stemme om vi skal melde os ind i DATS for automatisk at være medlem i AKKS eller om Århus vil ændre ordlyden til: Skal VVD indmeldelse i AKKS? **For stemte 2 – Imod stemte: 7. Forslaget bortfaldet**



8. Foretningsudvalget skal udsende referater fra foretningsudvalgets møder til foreningernes formænd. Mødereferater skal være udsendt senest tre uger efter mødet.

Ole, VV Århus: I bestyrelsen i VV Århus udsender vi referater for at sikre gennemsigtighed. Vil FU udsende referat fra interne møder?

Nellie: FU har principielt ikke noget imod at udsende beslutningsreferat. Men vi vil gerne have det er til orientering og *ikke* til debat frem og tilbage. Men jeg vil gerne have det kodet sammen med det næste forslag, for må vi ikke sende ud med blind copy bryder mailboksen sammen.

Afstemning: For: 10 - Imod: ingen. Forslaget vedtaget

9. Ved udsendelser på e-mail, skal der bruges synlige mailadresser, ikke "Blind Copy", således at modtagerne kan benytte funktionen "Svar til alle".

Ole, VV Århus: Vil gerne undgå blind copy. Vil gøre det nemmere for os at man har den fulde mailingliste. Det havde det også været i forbindelse med dette landsmøde. Peter: Nej til åbne mailadresser. Maillister kan hackes og misbruges. Hvis I vælger at godtage dette forslag, så er det sammen med de andre ting der har været til debat således, at så siger jeg som Nellie, at det bliver uden mig som kasserer. Afstemning om forslag nr. 9: **Ingen stemte for. Forslag bortfaldet**

5. Fremlæggelse af budget samt fastsættelse af kontingent og rejsegodtgørelse:

Peter gennemgik budget og regnskabstal. Nu kun 23 foreninger og 1850 medlemmer (sidst 1907). Lidt fald af indtægter. Enkeltmedlemmer er 4. Underskud på knap 5.000. Vi kan leve med det, og vi behøver derfor ikke ændre kontingent og rejsegodtgørelse. Budget, kontingent og rejsegodtgørelse: **Enstemmigt godkendt.**

6: Optagelse/ophør Udelukkelse af foreninger

Peter: Siden sidst har vi sagt farvel til Holstebro og Østsjælland, og så fik vi mail fra Taastrup - de regner med at ophøre per udgangen af april.

7: Valg af:

Formand – Nellie Samuelsen: Valgt

Kasserer – Peter Lorenzen: Genvælgt

Sekretær - Marianne Vittarp Holt: Valgt

Tommy Nielsen - suppleant: Genvælgt

Revisor / revisorsuppleant – Fritz Tandrup: Genvælgt & Erik Lund-Nielsen: Genvælgt

8: Fastsættelse af værtsforening og dato for kommende landsmøde. Afgørelse af behov for dette års regionalmøder, værtsforeninger hhv. øst og vest for Storebælt samt datoer.

Nellie: Fastsættelse at værtsforening for kommende landsmøde 2026 er på plads. VV Kalundborg har meldt sig som værter og det bliver den 14. marts 2026. Hvem vil gerne holde i 2027? Ingen meldte sig.

Regionalmøde Øst: Helsingør meldte sig. Det bliver 27. september 2025. Regionalmøde Vest: Ingen meldte sig.

Nellie: I bestemmer selv formen. Peter: Jeg ser ikke noget problem i at VV foreninger fra vest evt. vælger at



deltage i øst. Ole, VV Århus – da der åbenbart ikke er vilje til at afholde møde i vest, er det fint at man kan deltage i øst.

9: Viseprisen 2025

Peter: Søren Korshøj får viseprisen 2025. Ud over at være visesanger er han medarrangør af Over Præstø Fjord. Stampe: hvor mange forslag kom ind fra VV? Peter: 5-6.

10: Eventuelt

Karin, VV Kalundborg: God ide at søge paragraf 18 muligheder. Man kan søge ved kommunerne. Man kan f.eks. søge til hjælp til nyt klaver, kontorhold og lign.

Erling VV Århus: Jeg gerne fortælle om forløbet op til landsmødet: Vandrehjemmet i Århus krævede min 35 deltagere. Det nåede vi ikke op på *inden* tilmeldingsfristen. Så Pejsegården, men det viste sig der kun var 2 ledige værelser, og så endte vi på Korning kro. Vi nåede at komme op på 35 deltagere – men først efter tilmeldingsfristen. Ikke rimeligt, at man ikke overholder tilmeldingsfristen.

Tom, VV Helsingør: Nordvisa – der kommer 1/3 del nordmænd, 1/3 svenskere og 1/3 danskere til visefestivalen i Lillestrøm. Forskellige events rundt omkring i byen. Åbne scener. Billetter til koncerterne købes online.

Ib, VV Horsens: Kursus i Vrå. Der står på hjemmesiden at der er venteliste. De har pt. kun skaffet plads til 22 ud af i alt 30 pladser. Men de skal nok få plads til de sidste.

Nellie takkede for et godt møde